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 المستخلص      

  لدين العاماتزايد و العامة وبسبب تنامي العجز في الميزانية تعد الاستدامة المالية من المؤشرات المهمة  لتحقيق التوازن ،

اهمية  ىال البحث ترجع أهميةو تصبح المشكله التي تطرح هنا هو مدى قدرة الدولة العراقية على تحقيق الاستدامة المالية ،

ق حقيراقي على تصاد العلذا تصبح الحاجة ماسة إلى تقييم قدرة الاقت، الاستدامة المالية وفاعليتها في تحقيق النمو الاقتصادي

المالية  لاستدامةاالى توضيح اثر  البحث اهدف هذيووهذا ماتنطلق منه فرضية البحث،  الاستدامة المالية والنمو الاقتصادي

متغيرين مستقرة من ( لبيان فيما إذا كانت السلاسل الزمنية لل2024-2003في النمو الاقتصادي في الاقتصاد العراقي للمدة )

ل متغير كامل كتالأدوات الإحصائية، فضلا عن اختبارات جذر الوحدة، كما تم تحديد رتبة  عدمها، وتطلب ذلك استخدام بعض

مشترك على حدة. وتبين أن المتغيرات متكاملة من الدرجة الأولى، وفي ضوء ذلك، تم استخدام اختبار التكامل ال

Augmented Dickey-Fuller  ،لاقة وذلك للتحقق من وجود ع ، بالإضافة إلى استخدامنا لمنهجية جرانجر للسببية

لمالية مة الاستداامة )اطويلة الأمد بينهما. واستنتجت الدراسة من خلال التحليل عدم وجود علاقة  بين النفقات والإيرادات الع

طني قتصاد الويعة الا( والنمو الاقتصادي  في الاقتصاد العراقي خلال مدة الدراسة  وكان التفسير المحتمل لذلك يرجع إلى طب

ت . لصادراالذي يعتمد بشدة على قطاع النفط كمصدر رئيسي للدخل والنقد الأجنبي، وعدم تنوع النشاط الاقتصادي و ا

للحلول  لبدائلاتجاه الاستدامة حين تتبناها الدولة تتولد معايير الابتكارات والبحث عن اوخلصت الدراسة يجب السير ب

 التقليدية.

 الايرادات.ونفقات الكلمات المفتاحية:  الاستدامة المالية، السياسة المالية، النمو الاقتصادي، الاستدانة الخارجية، ال

Abstract 

Financial sustainability is an important indicator for achieving balance. This study aims to 

clarify the impact of financial sustainability on economic growth in the Iraqi economy over 

the period (2003-2024). 

 to determine whether the time series of the two variables are stable. This required the use of 

some statistical tools, as well as unit root tests. The degree of integration of each variable was 

also determined separately. It was found that the variables are first-order integrated. In light of 

this, the Augmented Dickey-Fuller cointegration test was used, in addition to the Granger 

causality methodology, to verify the existence of a long-run relationship between them. Through 

analysis, the study concluded that there is no relationship between public expenditures and 

revenues (fiscal sustainability) and economic growth in the Iraqi economy during the study 
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period. The possible explanation for this is the nature of the national economy, which relies 

heavily on the oil sector as the primary source of income and foreign exchange, and the lack of 

diversification of economic activity and exports. The study concluded that the state must move 

towards sustainability when it adopts it, generating innovation criteria and exploring alternatives 

to traditional solutions. 

 Keywords: financial sustainability, fiscal policy, economic growth, external borrowing, 

expenditures and revenues. 

 


